
  آذربايجان شرقي: مديرعامل بنياد فرهنگ، هنر و ادب آذربايجان از 
اجراي دو طرح با عناوين »تدوين دايرة المعارف آذربايجان« و »فرهنگ 
يكسان نويسي كلمات تركي آذربايجاني« خبر داد.  ابوالفضل عليمحمدي 
گفت: اين طرح ها با تصويب هيئت مديره و با تشكيل كارگروه هاي مختلف 
وارد مرحله اجرايي ش��ده اس��ت. وي افزود: براي تدوين دايرةالمعارف 
آذربايجان و فرهنگ يكسان نويسي كلمات تركي آذري با اساتيد برجسته 
و بنام مشورت صورت گرفته و در نهايت از طيف هاي مختلف براي ارائه نكته 

نظرات كارشناسي دعوت به عمل آمده است.
  گلستان: مديركل بنياد مس��كن انقلاب اسلامي استان گلستان از 
وجود ۲۰۳ هزار واحد مسكوني روستايي در گلستان خبر داد و گفت: از 

اين تعداد ۱۲۴ هزار واحد، معادل ۶۱ درصد 
در برابر حوادث طبيعي غيرمقاوم و بي دوام 
بوده و نيازمند استحكام بخش��ي هستند.  
محمدتقي زماني نژاد درخصوص ضرورت 
استحكام بخشي اين واحدها اعلام كرد كه 
طرح نوس��ازي و مقاوم س��ازي واحدهاي 
مسكوني س��الانه براي ۲۰۰ هزار واحد در 

كل كشور بايد اجرا شود كه در گلستان اين طرح از سال ۸۴ با تصويب 
۵۷ هزار واحد در دس��تور كار قرار گرفته و در اين مدت ۵۳ هزار واحد 

نوسازي و مقاوم سازي شده و به بهره برداري رسيده است. 
  مركزي: معاون سياس��ي، امنيتي و اجتماعي استاندار مركزي گفت: 
۲۳كميته تخصصي به منظور هماهنگي و ساماندهي برنامه ها و مراسمات 
ايام الله دهه فجر در استان مركزي تشكيل شده است.  شكرالله حسن بيگي 
گفت: اين كميته ها ش��امل كميته قرآن و هيئت ه��اي مذهبي، كميته 
ايثارگران، كميته مساجد، كميته فرهنگي، كميته تشكل هاي مردمي، 
كميته فرهنگيان و دانش آموزان، كميته دانشجويي، كميته زنان و خانواده، 
كميته اصناف، كميته ورزش و جوانان، كميته كودك و نوجوان، كميته 
روستايي و عشايري، كميته اقليت هاي مذهبي، كميته كارگري، كميته 
بسيج و نيروهاي مسلح، كميته فضاسازي شهري، كميته ارزيابي عملكرد، 

كميته اجرايي آيين دهه فجر و كميته افتتاح طرح هاي عمراني است. 
  هرمزگان: استاندار هرمزگان اعلام كرد: از سال ۹۲ تاكنون ۷۰۰مگاوات 
به ظرفيت توليد برق اين استان اضافه شده است.  جاسم جادري گفت: از 
ابتداي فعاليت دولت يازدهم تا كنون به ۲۷۰ روستا در استان هرمزگان 
آبرساني شده و در بخش برق نيز ۷۰۰ مگاوات به ظرفيت توليد برق استان 
اضافه شده اس��ت.  وي افزود: از اقدامات شاخص انجام شده در هرمزگان 
برق رساني به روستاهاي استان بوده كه به بركت نظام مقدس جمهوري 

اسلامي ايران صورت گرفته است. 
  مازندران: رئيس سازمان جهاد كشاورزي مازندران از توليد سالانه ۴۰۰ 
هزار تن سبزي در مازندران خبر داد.  دلاور حيدرپور گفت: اين واحد روزانه 
۱۲۰ تن بسته بندي انواع سبزيجات را به بازار دارد و با توجه به اينكه مازندران 
ظرفيت خوبي براي توليد سبزي دارد و س��الانه بيش از ۴۰۰ هزار تن انواع 
سبزي در استان توليد مي شود، الگوي خوبي براي همكاري است و بخش 
خصوصي نسبت به اين امر استقبال خوبي داشته و هماهنگي هاي لازم براي 
استفاده از اين ظرفيت در مازندران صورت گرفته است.  وي افزود: استفاده از 
اين واحد مي تواند براي بهداشتي  كردن، ارزش افزوده سبزي توليدي و استفاده 

از سبزيجات پروتزشده براي توليد كمپوست و خوراك دام مفيد باشد. 
  كرمانشاه: معاون امور عمراني استاندار كرمانشاه از افتتاح ۲۶ پروژه 
عمراني در كرمانش��اه طي ماه هاي آينده خبر داد و گفت: مهم ترين اين 
پروژ ه ها راه آهن غرب ايران از ملاير به كرمانشاه است.  مجتبي نيك كردار 
افزود: بيشتر اين پروژه ها در قالب بخش هاي بهداشتي، گازرساني، دانشگاهي 
و امور شهري است.  وي در بخش راه  و شهرسازي به افتتاح و بهره برداري از 
شش پروژه مهم اشاره كرد و گفت: تقاطع گل ها)ده مجنون( كه از مطالبات 

مهم و بحق شهروندان است تا پايان سال به بهره برداري مي رسد. 

 بي�ش از يك دهه 
مريم احمدي
   گزارش2

اس�ت ك�ه طرح 
احداث واحدهاي 
مس�كوني جديد به منظور جابه جايي ساكنان 
مناطق آلوده به نفت در مسجد سليمان به طور 
جدي در دستور كار دولت هاي وقت جا گرفته و 
براي تكميل و بهره برداري هر چه سريع تر اين 
واحدها بارها از سوي مسئولان استاني و كشوري 
ضرب العجل تعيين شده است. گذشته از اينكه به 
رغم تمام تأكيدات، از 1400واحد مصوب تاكنون 
تنها 310 واحد احداث شده، بي توجهي به تأمين 
زيرساخت ها و كمبود امكانات رفاهي و معيشتي، 
سبب شده ساكنان مناطق آلوده همچنان ماندن 
در خانه ه�اي قديم�ي خ�ود را ب�ه زندگي در 
واحدهاي جديد ترجيح دهند و در مقابل اجراي 
اي�ن ط�رح چندي�ن س�اله مقاوم�ت كنن�د. 

    
طرح جابه جايي شهر مسجدسليمان واقع در استان 
خوزستان به دليل وجود نفت و گاز و تهديد سلامت 
ساكنان اين شهر در دولت سازندگي تصويب شد؛ 
مصوبه اي كه تا روي كار آمدن دولت نهم چندين 
سال مسكوت ماند و در نهايت در دولت نهم و دهم 
قرار شد تنها ساكنان چند نقطه بحراني و آلوده به 
نفت و گاز از جمله كوي نفت خيز يا دره خرسون، 
حوالي چاه نفتي و نفتون، س��ي برنج و پشت برج 
جابه جا شوند.  طبق برنامه ريزي هاي اوليه احداث 
۱۴۰ واحد مسكوني در منطقه هوانيروز با عنوان 
شهرك وليعصر در دستور كار جا گرفت و قرار بود 
پس از جابه جايي ساكنان، منازل قبلي آنها توسط 
ش��ركت بهره برداري نفت و گاز مسجدسليمان 
تخريب و نهال كاري شود. اما به دليل عدم تأمين 
به موقع اعتبار موردني��از و چندين نوبت تعطيلي 
اين پروژه كه هدررفت س��رمايه را در پي داشت 
و البته با گذشت بيش از ۱۰سال از آغاز عمليات 
ساخت، تاكنون تنها ۳۱۰ واحد مسكوني تكميل 

و به س��اكنين مناطق آلوده واگذار شده است.  بر 
اساس آمار ارائه شده ۳۱۰ واحد تحويل داده شده، 
۱۹۵ واحد نيمه تمام، ۳۱۵ واح��د نيز بالاي ۸۰ 
درصد و ۱۸۰ واحد نيز حدود ۵۷ درصد پيشرفت 
فيزيكي داشته اند! اين در حالي است كه بنا به گفته 
شهروندان، شهرك وليعصر مسجد سليمان فاقد هر 
گونه امكانات رفاهي و مراكز خدمات رساني است، 
از اين رو بسياري از خانوارها تمايلي به  جابه جايي 
به منطقه جديد ندارند.  موضوعي كه معاون امور 
عمراني استاندار خوزس��تان نيز با صراحت آن را 
تأييد مي كند.  فرامند هاشمي زاده با اشاره به لزوم 
تكميل ۱۹۵ واحد مسكوني در دست احداث براي 
س��اكنان مناطق آلوده به نفت خوزستان تا پايان 
امسال مي گويد: با وجود اينكه سال هاي متوالي 
اين پروژه در دس��ت اجرا بوده اما اكنون به دلايل 
ناهماهنگي بين بعضي ادارات خدماتي، در اجراي 

كارهاي زيربنايي، مشكلاتي به وجود آمده است!
وي با تأييد اينكه برخي قسمت هاي اين شهرك 
هن��وز آب، تلفن و معب��ر آس��فالته ندارند، نبود 

درمانگاه و مدرسه را از ديگر مشكلات اين منطقه 
نوساز عنوان مي كند.   اگرچه معاون امور عمراني 
استاندار خوزستان از تلاش براي رفع مشكلات و 
كاستي هاي شهرك تازه ساز وليعصر خبر مي دهد، 
اما اظهارات و بي تمايلي س��اكنان مناطق آلوده 
نسبت به زندگي در واحدهاي جديد نشان مي دهد 
محقق نشدن وعده هاي مكرر، سبب دلسردي و 

بي اعتمادي بس��ياري از مسجدسليماني ها شده 
است. اصرار برخي از ش��هروندان براي ماندن در 
خانه هاي قديمي شان مسئولان شهر و استان را بر 
آن داشته تا در خصوص لزوم جابه جايي ساكنان 

مناطق آلوده بررسي هاي بيشتري انجام دهند. 
تا آنجا كه حالا پس از گذشت بيش از يك دهه از 
آغاز جدي اين پروژه، علي عسگر ظاهري، نماينده 
مسجدس��ليمان در مجلس ش��وراي اسلامي با 
اش��اره به انجام بازنگري در خصوص جابه جايي 
مناطق آلوده مي گوي��د: پس از بازنگ��ري ادامه 
طرح جابه جايي مناطق آلوده مسجدس��ليمان، 
قرار شده مناطقي كه آلودگي و غيرقابل سكونت 
بودن شان تأييد شده جابه جا شوند و مناطقي كه 
آلايندگي ش��ان در حدي نبوده كه جزو مناطق 
غيرقابل سكونت جا بگيرند، به مردم اعلام و مجوز 
ساخت وساز براي ساكنان اين مناطق صادر شود!

اين در حالي است كه طبق قانون، چندين سال 
اس��ت كه س��اكنان مناطق آلوده ب��ه دليل قرار 
داش��تن در ليس��ت جابه جايي، امكان دريافت 
مجوز بازس��ازي و ساخت وساز نداش��ته اند و به 
ناچار در خانه هاي فرسوده روزگار مي گذراندند.  
از جمله ديگ��ر موانعي كه س��بب كاهش رغبت 
ساكنان مناطق آلوده پنج گانه اين شهر شده است، 
عدم رضايت از قيمت گذاري مناسب منازل معوض 
در ش��هرك وليعصر اس��ت. بنا به گفته عزيزي، 
يكي از س��اكنان منطقه س��ي برن��ج بين قيمت 
خانه ه��اي جديد و خانه هاي قديمي خودش��ان 
تفاوت بس��ياري وجود دارد كه با وعده هاي اوليه 
مس��ئولان همخواني ن��دارد. وي قيمت گذاري 
خانه ها را غيرمنصفانه دانست و در اين خصوص 
گفت: بس��ياري از ما براي پرداخت مابه التفاوت 
خانه ها با مش��كل مال��ي روبه رو هس��تيم و تنها 
جوابي كه از مس��ئولان مي گيريم اين اس��ت كه 
قيمت گذاري منازل مناطق آلوده بيش از ارزش 

واقعي بوده و بايد با ما همكاري كنيد!

آمارهاي سازمان محيط زيس��ت استان هرمزگان 
نشان مي دهد، بي توجهي به آثار زيانبار ورود پساب ها 
باعث شده در هر ثانيه ۷۰۰ليتر از انواع آلودگي هاي 
ميكروبي وارد خليج فارس شود.  مديركل حفاظت 
محيط زيست هرمزگان در اين خصوص مي گويد: 
»روزانه ۲۵ميليون و ۵۰۰هزار متر مكعب فاضلاب 
در بندرعباس توليد مي شود كه از اين ميزان تنها 
۱۹ميليون مترمكعب تصفيه مي شود.«  مجيد وفادار 
با اشاره به شيوه هاي غيراستاندارد تصفيه فاضلاب 
توليدي مي افزايد: »اين معضل موجب شده تا ميزان 
آلودگي ميكروبي فاضلاب تصفيه شده كه به دريا نيز 
وارد مي ش��ود، چهار برابر ميزان مجاز باشد.« البته 
آلودگي دريا تنها به اين مورد ختم نشده چراكه بنا به 
اظهارات مديركل حفاظت محيط زيست هرمزگان، 
روزانه يك هزار و ۷۵۳ تن زباله صنعتي در اين استان 
توليد شده كه در ش��ش نقطه جزيره لاوان، قشم، 
جاسك، حاجي آباد در غرب بندرعباس و بندرلنگه 
دفن ش��ده كه ش��يرابه هاي توليدي ناشي از دفن 
غيراصولي اين زباله ها نيز وارد خليج فارس مي شود. 

   بحران در آب هاي سطحي و زيرزميني 
كمبود منابع آبي در بيشتر مناطق كشور از جمله 
استان هاي گرم و خشكي همچون هرمزگان سبب 
شد تا كارشناس��ان طرح جمع آوري و استفاده از 

آب هاي س��طحي را پيش��نهاد كنند.  مديرعامل 
ش��ركت س��هامي آب منطقه اي هرمزگان در اين 
خصوص به »جوان« مي گويد: »وجود خشكسالي 
كه بيش از يك ده��ه در هرمزگان جا خوش كرده 
موجب شده تا به شدت منابع آبي اين استان با بحران 
مواجه شود.« محمدباقر حيدري مي افزايد: »در حال 
حاضر نه تنها از لحاظ منابع آب هاي سطحي دچار 
بحران هستيم بلكه برداشت بي رويه از مخازن آب 
زيرزميني موجب شده در۱۴ سال گذشته به طور 
ميانگين ۹ متر افت آب داشته باشيم.« وي با اشاره 
به بحراني بودن وضعيت ۸۰ دش��ت اين استان از 
لحاظ منابع زيرزميني ادامه مي دهد: در حالي كه 
تا س��ال ها آبخوان آبرفتي رودان – ميناب، شميل 
– تخت، جغين – توكهور و مس��افرآباد به عنوان 
بزرگ ترين آبخوان هاي اين اس��تان كه ۷۰درصد 
آب مورد نياز اراضي كشاورزي اين استان را تأمين 
مي كردند، اما بحران خشكس��الي سبب شده تا با 
كسري حجم مخزني معادل ۴۵ ميليون مترمكعبي 
مواجه شوند.« بررسي ها نشان مي دهد حفر چاه هاي 
غيرمجاز در مناطقي از جمله ميناب، بندرعباس، 
خمير، لنگه، پارسيان و سيريك كه به دريا نزديك 
هستند سبب شده تا آب شور دريا به منابع زيرزميني 
نفوذ كند.  مديرعامل شركت سهامي آب منطقه اي 

هرمزگان با اشاره به نقش حفر چاه ها در شوري آب 
مي گويد: »در اين استان ۲۰ هزارو ۳۰۰ حلقه چاه 
وجود دارد كه از اين تعداد ۴ هزار و ۳۰۰ حلقه آن 
غيرمجاز است كه اين موضوع موجب شده تا سالانه 
۱۴۰ ميليون ليت��ر از آب ه��اي زيرزميني اضافه 
برداشت شود.« حيدري با اش��اره به مهار آب هاي 
سطحي در استان مي افزايد: »در سال هاي گذشته 
به اين منظور سه سد بزرگ از سوي آب منطقه اي و 
دهها سد و بند كوچك به وسيله جهاد كشاورزي و 
منابع طبيعي و آبخيزداري در سطح استان ساخته 
ش��د كه اين موضوع منجر به مهار نزديك به يك 

ميليارد مترمكعب از آب هاي روان شد.«
   آب شيرين كن ها به كمك مي آيند

كمبود منابع آب شيرين در استان هرمزگان خصوصاً 
بندرعباس موجب شد تا مس��ئولان سازمان آب 
منطقه اي ب��راي تأمين آب مورد نياز ش��هروندان 
ساخت دستگاه هاي آب ش��يرين كن را در دستور 
كار قرار دهند.  فروردين ماه س��ال گذشته بود كه 
مديرعامل شركت آب و فاضلاب روستايي هرمزگان 
اعلام كرد: » هفت دستگاه آب ش��يرين كن براي 
تأمين آب شرب روستاهاي هرمزگان با هزينه ۲۴۱ 
ميليارد توماني و ۸۵ درصد پيش��رفت فيزيكي در 
قشم، بندرلنگه و جاسك توسط بخش خصوصي 

درحال ساخت اس��ت.« حمزه پور با اشاره به اينكه 
آب ش��يرين كن ها در ش��بانه روز ۲۹ ه��زار و۸۰۰ 
مترمكعب آب شور را  به شيرين تبديل مي كنند، 
افزود: »با بهره برداري از اين آب شيرين كن ها مشكل 
آب آشاميدني ۱۰۲ روستا با جمعيت بيش از ۱۲۶ 
هزار نفر تا پايان امس��ال برطرف مي شود.« اين در 
حالي است كه هم اكنون ۱۱ دستگاه آب شيرين كن 
با ظرفيت توليد ۸ ه��زار و۹۰۰ مترمكعب آب در 
روس��تا وجود دارد كه آب ۴۰ روستاي هرمزگان 
را با جمعيت ۵۷ هزار و ۸۹۸ نفر تأمين مي كنند.  
موفقيت آمي��ز بودن اين طرح بزرگ موجب ش��د 
تا چند روز قبل وزير نيرو در نشس��ت مش��ترك 
نمايندگان و مديران صنعت آب و برق هرمزگان، 
در بندرعب��اس اعلام كن��د: »ب��ه زودي مطالعه و 
بهره ب��رداري از دو واحد آب ش��يرين كن ۲۵هزار 
مترمكعبي در بندرعباس با هدف قطع برداشت از 

دشت ميناب آغاز مي شود.«
   ورود پساب ها به خليج فارس 

كمب��ود مناب��ع آبي منج��ر ب��ه اين ش��ده تا در 
س��ال هاي اخير براي تأمين آب مورد نياز مردم 
هرمزگان خصوصاً كلانشهر بندرعباس، ساخت 
آب شيرين كن ها با استفاده از آب دريا در دستور 
كار مسئولان س��ازمان آب و فاضلاب قرار گيرد.  
چند روز قبل بود كه نماينده م��ردم بندرعباس 
در مجلس ش��وراي اسلامي در هش��داري اعلام 
كرد: »نبود تصفيه خان��ه فاضلاب در بندر عباس 
موجب شده تا در هر ثانيه ۷۰۰ ليتر پساب توليدي 

مستقيماً وارد دريا  شود.« 
احمد مرادي با اعلام اينكه متأس��فانه بررسي ها 
نش��ان مي دهد كه تصفيه خانه ه��اي موجود در 
بندرعباس اس��تاندارد نبوده اس��ت به »جوان« 
مي گويد: »قدمت اين مكان ها در كنار پوسيدگي و 
به روز نبودن سبب شده تا عملًا اين تصفيه خانه ها 
كارايي نداش��ته باش��ند.« وي مي افزاي��د: »در 
حالي ك��ه مجبوريم ب��راي تأمين آب اس��تان از 
آب شيرين كن ها بهره ببريم با اين حال ورود ۷۰۰ 
ليتر پس��اب توليدي و ورود آن ب��ه خليج فارس 
مي تواند آسيب زا باشد، لذا بايد در اين خصوص 

تصميم جدي گرفته شود.«
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 صدور ويزاي الكترونيكي فرودگاهي 
در اصفهان ميسر مي شود 

اصفهان در س�ه سال گذش�ته ميزبان     اصفهان
بيش از ۹0 هيئت سياسي عالي رتبه و 
بلندپايه و دهها هيئت اقتصادي از كشورهاي مختلف دنيا بوده  و 
تعداد گردشگران و بازديدكنندگان از شهر اصفهان از ۸۶ كشور 
دني�ا در طول همي�ن مدت به چه�ار براب�ر افزايش يافته اس�ت. 
معاون كنسولي، مجلس و امور ايرانيان خارج از كشور وزارت امور خارجه 
در ديدار با اس��تاندار اصفهان از صدور ويزاي الكترونيكي فرودگاهي در 
اصفهان خبر داد و گفت: در اين روش هر كس از هركجاي دنيا به جز ۱۰ 
كشوري كه ويزاي فرودگاهي به آنها نمي دهيم، مي تواند از طريق اينترنت 
درخواست ويزا نمايد و با دريافت يك كد در فرودگاه اصفهان ويزا دريافت 
كند.  حسن قشقاوي با اشاره به ديدار خود با شهردار اصفهان، اظهار كرد: 
در اين ديدار تأمين ساختمان مناسب براي نمايندگي وزارت خارجه در 
دستور كار قرار گرفت كه خوشبختانه به نتايج خوبي هم رسيديم.  وي 
بابيان اينكه ايجاد موزه  تاريخ روابط خارج��ي اصفهان و همچنين موزه  
هدايا نيز در دستور كار قرار دارد، تأكيد كرد: موزه هدايا به وزارت خارجه 
هويت مي بخشد، همچنين مي تواند مورد استقبال مردم قرار گيرد.  رسول 
زرگرپور، استاندار اصفهان نيز با بيان اينكه اصفهان شهري كاملاً توريستي 
است و مقامات كشورهاي مختلف در سفر به ايران از اين استان نيز بازديد 
مي كنند، خاطرنشان كرد: در سه سال گذشته ميزبان بيش از ۹۰ هيئت 
سياسي عالي رتبه و بلندپايه و ده ها هيئت اقتصادي از كشورهاي مختلف 
دنيا بوده ايم.  وي ادامه داد: اين در حالي اس��ت كه تعداد گردش��گران و 
بازديدكنندگان از شهر اصفهان از ۸۶ كشور دنيا در طول همين مدت به 
چهار برابر افزايش يافته است و اين استان استحقاق اين را دارد كه دفتر 
نمايندگي وزارت خارجه در شأن رفت و آمد جهانگردان را داشته باشد و بر 

همين اساس مديريت استان از هيچ گونه كمكي دريغ نخواهد كرد. 

نبود امكانات شهرك جديدالتأسيس مسجد سليمان را از سكه انداخت

ساكنان نواحي آلوده مسجد سليمان تمايلي به جابه جايي ندارند

 تهديد آب شيرين كن ها 
با ورود 700 ليتر در ثانيه پساب به خليج فارس

غير استاندارد بودن تصفيه خانه ها روزي ۶ ميليون متر مكعب فاضلاب را روانه آب هاي نيلگون خليج فارس مي كند

كمبود منابع آبي در مناطق مختلف هرمزگان موجب شد تا چندي قبل 
ساخت و استفاده از آب شيرين كن براي تأمين آب مورد نياز، در دستور 
كار مسئولان آب و فاضلاب اين اس�تان قرار بگيرد. اين اتفاق در حالي 
رخ داد كه گزارش ها نش�ان مي دهد بي توجهي به تس�ريع در ساخت 
تصفيه خانه فاضلاب، س�بب ش�ده تا تمامي پس�اب هاي كارخانجات، 

خانه ها و بيمارس�تان ها مس�تقيماً وارد خليج فارس ش�ود. در همين 
راس�تا چندي پيش بود كه نماينده مردم بندرعباس ب�ا اظهار نگراني 
در اين زمينه اعلام كرد: »نبود تصفيه خان�ه فاضلاب هر ثانيه 700 ليتر 
پساب توليدي شهر بندرعباس را مس�تقيماً وارد خليج فارس مي كند 
كه اين موضوع تهديدي جدي براي آب شيرين كن ها به شمار مي رود.«

اعمال تسهيلات بندري و معافيت ها در چابهار 
مدير كل بنادر و دريانوردي اس�تان     سيستان و بلوچستان
سيس�تان و بلوچس�تان از اعم�ال 
تسهيلات بندري و معافيت ها در بندر چابهار خبر داد و گفت: 30 درصد 
تخفيف برعوارض بندري كشتي هاي كانتينري نسبت به ديگر بنادر 
ايراني، 30 درصد تخفيف بر هزينه حمل و جابه جايي )THC( نسبت 
 THC به ديگر بنادر ايراني و تخفيف پلكاني بر اساس حجم به هزينه
خط�وط لاين�ر از جمل�ه اي�ن تس�هيلات محس�وب مي ش�ود. 
بهروز آقايي افزود: باتوجه به سياست اتخاذ شده براي توسعه بندر شهيد 
بهش��تي، به طور قطع و ب��ه زودي يك تحول عظيم س��رمايه گذاري در 
بخش هاي خصوصي منطقه چابهار و شرق كشور را شاهد خواهيم بود.  وي 
با اشاره به پتانسيل هاي ترانزيتي بندر چابهار اظهار داشت: انعقاد توافقنامه 
سه جانبه ايران- هندوستان - افغانستان مويد تمركز كشورهاي منطقه بر 
محوريت ترانزيت از مسير چابهار اس��ت.  آقايي ادامه داد: بندر چابهار پل 
دسترسي كشورهاي عضو IORA به CIS و اقتصادي ترين مسير انتقال 
كالا و مسافر بين اعضاي IORA و افغانستان و كشورهاي آسياي ميانه 
محسوب مي ش��ود.  به گفته وي، به دليل كمتر بودن مسافت جاده اي و 
دريايي، ترانزيت كالا از بندر شهيد بهشتي چابهار به افغانستان و كشورهاي 
CIS جزو اصلي ترين و مهم ترين پتانسيل هاي ترانزيتي بندر چابهار است. 

 ۳۵0واحد در شهرك هاي صنعتي البرز 
احيا خواهد شد 

مديرعامل شهرك هاي صنعتي استان     البرز
در  واح�د   3۵0 احي�اي  از  الب�رز 
ش�هرك هاي صنعت�ي اس�تان تا پايان س�ال ج�اري خب�ر داد. 
جهانگير شاهمرادي اظهار داشت: مشكلات واحدهاي صنعتي حاضر در 
محل شهرك صنعتي اشتهارد در جلسه كارگروه تسهيل و رفع موانع توليد 
استان مورد بررسي قرار مي گيرد.  مديرعامل شهرك هاي صنعتي استان 
البرز با بيان اينكه حدود ۳۰۰ واحد كوچك و ۳۰ واحد متوسط را بايد در 
بخش ش��هرك احيا كنيم، افزود: بيش از اين تعداد را در سامانه بهين ياب 
براي دريافت تسهيلات ثبت نام كرديم و بالغ بر ۱۲۰ ميليارد تومان تسهيلات 
پرداخت شده است.  شاهمرادي ادامه داد: اگر همين روند ادامه داشته باشد تا 
پايان سال بيش از ۳۵۰ واحد را در بخش شهرك هاي صنعتي احيا مي كنيم.  
وي با اشاره به اينكه پديده كم آبي مشكل جدي واحدهاي جديدي است 
كه در شهرك صنعتي مستقر مي شوند، افزود: هايتك و دانش بنيان بودن، 
نداشتن آلايندگي هوا و آب و مصرف آب حداقلي، از شروط ما براي واحدهاي 
جديدي است كه در شهرك مستقر مي شوند.  شاهمرادي با تأكيد بر اينكه در 
دو سال گذشته در استان البرز هيچ واحد فعالي به دليل بدهي تملك نشده 
كه مانع فعاليت آن شود، افزود: شوراي هماهنگي بانك ها مصوب كردند كه 
هر گونه تملكي حتماً با هماهنگي معاونت برنامه ريزي اس��تانداري انجام 
شود.  وي ادامه داد: حتي اگر بانك جانشين شود، فعاليت را به خود آن واحد 
مي دهد، اما واقعيت اين است كه واحدهايي كه از تسهيلات بانك ها استفاده 

كرده اند بايد اين سرمايه ها را برگردانند. 

بنا به اظه�ارات مدي�ركل حفاظت 
محي�ط زيس�ت هرم�زگان، روزانه 
يك ه�زار و 753 ت�ن زباله صنعتي 
در اين استان توليد شده كه در شش 
نقطه جزيره لاوان، قش�م، جاسك، 
حاجي آب�اد در غ�رب بندرعباس و 
بندرلنگه دفن شده كه شيرابه هاي 
توليدي ناشي از دفن غيراصولي اين 
زباله ها نيز وارد خليج فارس مي شود

محمدرضا هاديلو

محمدرضا سوري
   گزارش يك

 400 هزار هكتار از زمين هاي ملي سمنان 
سند ندارد 

   سمنان  در ح�ال حاض�ر 400 هزار هكت�ار از 
زمين هاي ملي سمنان سند ندارند كه 
صدور سند آن در دستور كار اداره كل حفاظت و امور اراضي منابع 
اس�ت.  گرفت�ه  ق�رار  اس�تان  آبخي�زداري  و  طبيع�ي 
محمدعلي سفيديان، معاون حفاظت و امور اراضي اداره كل منابع طبيعي و 
آبخيزداري استان سمنان با عنوان كردن اين مطلب گفت: تاكنون براي ۹۷ 
درصد از زمين هاي ملي استان سمنان سند ملي گرفته شد كه در سال ۹۴ 
تا ۹۵ بيش از ۳ ميليون از اين زمين ها از سندهاي دفترچه اي به سند طرح 
نگار تبديل شده اند.  وي با اشاره به برگزاري كارگروه رفع تداخلات اراضي 
ملي و مستثنيات در اين نهاد با مشاركت نهادهاي مربوط اظهار داشت: 
اين كارگروه با هدف رفع تداخلات قانوني و رسيدگي هر چه سريع تر به 
تشخيص پلاك هاي ملي و مستثنيات مي پردازد.  وي تصريح كرد: اگر 
اعضاي اين كارگروه تصميمي مبني بر كاهش يا افزايش، اصلاح زمين از 
مستثنيات به ملي و برعكس آن بگيرد، اداره كل ثبت اسناد و املاك استان 

مكلف شده براي اين اصلاحات با تأييد كار گروه سند صادر كند.

 تحول در عرصه گياهان دارويي
با زير كشت رفتن 100هزارهكتار از مراتع

اين يك حقيقت است كه عرصه هاي مرتعي و منابع طبيعي پتانسيل خوبي 
در زمينه كشت گياهان دارويي به شمار مي آيند. اما اينكه بخواهيم پيوسته 
حرف بزنيم و از اين پتانسيل صحبت به ميان برانيم كاري پيش نخواهد رفت. 
با اين حال گويي قرار است اقداماتي در اين عرصه صورت بگيرد و در همين 
راستا مديركل امور مراتع سازمان جنگل ها، مراتع و آبخيزداري كشور از 
ابلاغ 100 هزار هكتار طرح توسعه كشت گياهان دارويي به اين سازمان خبر 
داد كه دفتر امور مراتع اين سازمان تعهد كاشت 50 هزار هكتار از گياهان 
دارويي را بر عهده گرفته است؛ تعهدي كه مي طلبد با همكاري استان هايي 
كه در اين زمينه اس�تعداد خوب�ي دارند هر چه زودتر به نتيجه برس�د. 

    
چند ماه قبل بود كه طرح توسعه كشت گياهان دارويي در ۱۰۰ هزار 
هكتار از مراتع كشور به سازمان جنگل ها، مراتع و آبخيزداري ابلاغ شد.  
طرحي كه مي تواند با اجرايي شدنش نه تنها بخش عظيمي از مراتع را 
از حالت بلاتكليفي خارج كند، بلكه علاوه بر ايجاد اش��تغال، در زمينه 

صادرات گياهان دارويي هم كمك بزرگي به فعالان اين عرصه كند. 
   مشاركت مردم ضامن موفقيت طرح

طي دو سال اخير، بحث توسعه كشت تلفيقي گياهان دارويي در طرح هاي 
مرتعداري به منظور اقتصادي كردن فعاليت هاي مرتعداري در قالب تهيه 
طرح و همچنين احيا و توسعه رويشگاه هاي گياهان دارويي مطرح شده است.  
اينها بخشي از صحبت هاي مديركل امور مراتع سازمان جنگل ها، مراتع و 
آبخيزداري كشور است كه با اشاره به اينكه مراتع عرصه وسيعي را در كشور در 
برمي گيرد، مي گويد: »دو رويكرد اصلي پيش روي مراتع وجود دارد كه اولين 
رويكرد در اين حوزه بحث مشاركت مردمي است. در اين راستا بايد به مردم 
اعتماد كرد و به گونه اي ساختار سازي صورت گيرد و اقدامات حوزه امور مراتع 
اقتصادي شده و به خود مردم واگذار كرد.« ابوالفضل ياوري با بيان اينكه بعضي 
استان ها در حوزه مشاركت و گياهان دارويي اقدامات مناسبي داشته اند، ادامه 
مي دهد: »قرار شده استان ها برنامه هاي عملياتي و نحوه رسيدن به تعهد 
كشت گياهان دارويي خود را اعلام كنند. ضمن اينكه ضروري است هر هفته 
گزارش اقدامات انجام شده در زمينه اجرايي كردن كشت گياهان دارويي 
به سازمان اعلام شود.« البته مديركل امور مراتع سازمان جنگل ها، مراتع 
و آبخيزداري كشور پيشنهاد مي دهد كه يك سند راهبردي توليد گياهان 

دارويي هم در يك افق يك يا دو برنامه اي پيش بيني شود. 
   گلستان پيشرو در كشت گياهان دارويي

در ميان استان ها، گلس��تان را بايد جزو برترين هايي كه نگاه ويژه اي به 
كشت گياهان دارويي دارد، برشمرد.  در اين استان اصلاح شيوه هاي سنتي 
بهره برداري از مراتع به دليل جلوگيري از سير قهقرايي مراتع و فرسايش 
خاك و بيابانزايي كه يكي از اهداف مهم توسعه كشت گياهان دارويي است، 
مورد توجه قرار گرفته و مسئولان استاني معتقدند اگر مرتعداري چند 
منظوره اجرا نشود، پوشش گياهي و تنوع گونه هاي مراتع به حد مطلوب 
و اهداف مد نظر نخواهند رسيد.  در همين راستا مدير كل منابع طبيعي 
و آبخيزداري گلس��تان يكي از اهداف اصلي و مهم اجراي پروژه كش��ت 
گياهان دارويي و صنعتي در مراتع استان گلستان را تحقق منويات رهبر 
معظم انقلاب عنوان كرده و مي گويد: »كشت گياهان دارويي را مي توان 
مصداق بارز تحقق اقتصاد مقاومتي دانست.« ابوطالب قزل سفلو با بيان 
اينكه ارزش علوفه مراتع درصد كمي از كاركردهاي مراتع است و ارزش 
اكولوژيكي گياهان دارويي در مرتع بالاتر از ارزش علوفه اي آنهاست، ادامه 
مي دهد: »امروزه بايد سريع تر به اقدام و اجرا رسيد و در طرح هاي مرتعداري 
چند منظوره كه تهيه ش��ده از افراد علاقه مند و پيش رو براي اجراي اين 
طرح ها بهره گيري شود.« وي همچنين در خصوص بازار مصرف گياهان 
دارويي مي گويد: »نگراني هايي در اين خصوص وجود دارد و اين انتظار را 
داريم تا با ظرافت و دقت نظر وي��ژه اي در اين خصوص پيش رفته و روي 
گونه هايي كار شود كه بازار مطمئني دارند، به طوري كه محصولات روي 
دست توليدكننده نماند.« به هرحال چنين به نظر مي رسد كاري كه در 
اين مسير شروع شده بايد با گام هاي محكم تري پيش رود تا نگاه مشاركتي 

چند منظوره و اعتماد مردم به اين نوع كارها آسيب نبيند.

به دليل تأمين نشدن به موقع اعتبار 
موردنياز و چندي�ن نوبت تعطيلي 
پ�روژه ش�هرك جديدالتاس�يس 
مسجد سليمان كه هدررفت سرمايه 
را در پي داش�ت، تاكنون تنها 310 
واحد مسكوني تكميل و به ساكنين 

مناطق آلوده واگذار شده است


